
 
 

 

 

 

* Påkrævet 

 

 

Informationsoplysninger 

Det forudsættes, at spørgeskemaet er drøftet i jeres lokale uddannelsesudvalg (LEU) forud for besvarelsen i 

Survey Monkey, da nogle af spørgsmålene er rettet mod skolens tilrettelæggelse, mens andre spørgsmål i 

højere grad er henvendt til praksis. Den konkrete besvarelse af spørgeskemaet kan dog sagtens foretages af 

jeres sekretær, og øvrigt også kan bidrage til opklaring af faktuelle forhold om besvarelserne. 

 

 

 

1. Angiv navn på det lokale uddannelsesudvalg * 

Angiv både om det er specifik for SOSU og/eller PAU, samt den tilhørende 
uddannelsesinstitution. 

LUU SOSU og LUU PÆD SOSU Østjylland 

 
LUU Dialog 2023 

 
FEVU skal hvert år i september måned indsende en Arbejdsmarkedspolitisk Redegørelse til Børne- og 

Undervisningsministeriet. FEVU skal i redegørelsen vurdere og begrunde forventninger til 

aktivitetsudviklingen i AMU på grundlag af udviklingen på arbejdsmarkedet inden for FEVU’s jobområder. 

 

For at kvalificere redegørelsen bruger FEVU de lokale uddannelsesudvalgs indmeldinger om lokale AMU 

behov og udviklinger. Bidragene fra jer giver værdifuld viden og indsigt i den praksis, som AMU skal 

udfolde sig i, og sikrer at FEVU’s indmeldinger bygger på et realistisk og grundigt grundlag. 

 

Med et voksende antal af ældre med et plejebehov og en stigende efterspørgsel efter arbejdskraft på 

jobområderne har FEVU særligt fokus på rekruttering, fastholdelse og kvalitet, hvor AMU er medvirkende 

til dette. Sekretariatet vil derfor opfordre udvalget til at drøfte de emner, der fremgår af den vedlagte 

spørgeramme. Spørgeskemaet ønskes besvaret senest den 17. april 2023 



2. Har spørgsmålene været drøftet i LUU? * 

 

x  Ja 

Nej 



https://www.sevu.dk/sites/default/files/2023- 

01/Skema%20til%20indmeldelse%20af%20uddannelsesbehov.pdf 

Tema: Udviklingstendenser og efterspørgselsbehov på 

jobområderne 

FEVU ønsker at undersøge lokale udviklingstendenser og efterspørgselsbehovet på jobområderne. 

Der vil derfor i de næste spørgsmål spørges ind til udviklingstendenser og efterspørgselsbehov, 

herunder bevægelser i faggrupper, som medfører behov for revision af uddannelser på FEVU’s 

område. 

 

Hvis spørgsmål giver anledning til, at I vurderer at udvalgte AMU-uddannelser skal revideres, eller der 

er behov for nye AMU-uddannelser, bedes i indmelde dette på nedenstående link: 

 

 
 

 

 

 

4. Hvad er den forventede AMU-aktivitet i antal årselever i 2023? 

Her bedes I angive den forventede aktivitet for AMU uddannelser på 

jobområderne i 2023. * 

Estimeret antal årselever: 80 

 
3. Hvilke forhold havde betydning for aktiviteten i 2022? 

Her bedes I angive, om der var særlige forhold, som havde indflydelse på jeres AMU 

aktivitet i 2022. * 

 

EVU har en fleksibel tilgang til planlægning og afholdelse af efter- og videreuddannelse. Aktiviteter 

tilpasses de muligheder, der er i praksis og EVU forsøger at finde den mest optimale løsning for rekvirenter 

og i sidste ende deltagerne. Der kan planlægges med halve og hele undervisningsdage, afholdelse i 

praksis, undervisning på forskudte tider og online kan indgå i større eller mindre omfang. 

 

Skolen har en forventning om at der de kommende år fortsat er behov for efteruddannelse blandt skolens 

samarbejdskommuner og Region Midtjylland. Det begrundes blandt andet med, at: 

• Det nære sundhedsvæsen varetager komplekse opgaver, som kræver viden og færdigheder, og det 

stiller store krav til medarbejdernes kompetencer 

• Der er i arbejdet med borgerne ofte et øget krav til dokumentation og flere har 

ordblindeudfordringer og deraf følger dokumentationsproblemer 

• Kompleksiteten i praksis er stor, og hjemmeplejen er blevet minisygehuse med multisyge 

patienter/borgere 

• Der er behov for viden om akut tilgang til den medicinske patient samt koordinerende indsatser 

• Generelt opleves en strørre interesse for opkvalificering af pædagogisk personale fra ufaglært til 

faglært 

• Markant interesse for oplæringsvejlederforløb  

• Der opleves ligeledes større interesse for efteruddannelse fra det pædagogiske specialiserede 

område (Handicap og psykiatri området) 

 

På trods af rekrutteringsudfordringer og de konstant nye ændrede samfundsstrukturer (krig Europa, 

inflation, energikrise mm) vurderer skolen ud fra ovenstående eksempler, at behovet for 

kompetenceudvikling fortsat være til stede. EVU forsøger i samarbejde med rekvirenter og 

samarbejdspartnere at tage udgangspunkt i de forhold og konditioner der er - og derudfra udvikle og 

tilrettelægge kompetenceudvikling. 

 

https://www.sevu.dk/sites/default/files/2023-01/Skema%20til%20indmeldelse%20af%20uddannelsesbehov.pdf
https://www.sevu.dk/sites/default/files/2023-01/Skema%20til%20indmeldelse%20af%20uddannelsesbehov.pdf


 

 

 

5. Hvad er den forventede AMU-aktivitet i antal årselever i 2024? 

Her bedes I angive den forventede aktivitet for AMU uddannelser på 

jobområderne i 2024. * 
 

Skolen forventer en stigning i antallet af årselever set i forhold til 2023.



6. For hvilken/hvilke FKB'er ses der udviklingstendenser ift. 

beskæftigelsesudvikling? * 
 

 FKB 2222 

 

 FKB 2223 

 

 FKB 2272 

 

 FKB 2877 

 

FKB 2726 

 

 

7. Hvilke udviklingstendenser ses i jobområdet for FKB 2222 ift. 

beskæftigelsesudvikling? (Ældre, sygepleje, sundhed 

kommunalt) 

Her bedes I angive, om I ser særlige udviklingstendenser på jobområdet, som 

kan have betydning for beskæftigelsesudviklingen og dermed også efterspurgte 

AMU uddannelser. * 

 

Der er behov for at igangsætte forløb for ledige og andre grupper af borgere 

som pt. Står udenfor arbejdsmarkedet ligesom der er behov for at få ufaglærte i 

praksis i gang med uddannelse for at sikre kvalitet i plejen bredt og det på 

pædagogiske område.  

Enkelte kommuner oplever færre ledige stillinger og dermed kan vi måske ane 

en nedgang i de udfordringer, der hidtil har været i forhold til rekruttering.  

 

 

 

 

 

 

 

8. Hvilke udviklingstendenser ses i jobområdet for FKB 2223 ift. 

beskæftigelsesudvikling? (SOCIAL PSYK) 

Her bedes I angive, om I ser særlige udviklingstendenser på jobområdet, som 

kan have betydning for beskæftigelsesudviklingen og dermed også efterspurgte 

AMU uddannelser. * 

 

Skolen har begrænset aktivitet på området, så kan ikke give fyldestgørende 

redegørelse på området, men det forventes at der i løbet af 2023 vil komme 

flere aktiviteter. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 



 

9. Hvilke udviklingstendenser ses i jobområdet for FKB 2272 ift. 

beskæftigelsesudvikling? (sundheds og sygepleje, 

sygehusvæsenet) 

Her bedes I angive, om I ser særlige udviklingstendenser på jobområdet, som 

kan have betydning for beskæftigelsesudviklingen og dermed også efterspurgte 

AMU uddannelser. * 

 

 

Der er behov for at igangsætte forløb for ledige og andre grupper af borgere 

som pt. Står udenfor arbejdsmarkedet ligesom der er behov for at få ufaglærte i 

praksis i gang med uddannelse for at sikre kvalitet i plejen bredt. 

 



10. Hvilke udviklingstendenser ses i jobområdet for FKB 2877 ift. 

beskæftigelsesudvikling? (pæd arbejde med børn og unge) 

Her bedes I angive, om I ser særlige udviklingstendenser på jobområdet, som 

kan have betydning for beskæftigelsesudviklingen og dermed også efterspurgte 

AMU uddannelser. * 

Der er behov for at igangsætte forløb for ledige og andre grupper af borgere som pt. Står udenfor 

arbejdsmarkedet ligesom der er behov for at få ufaglærte i praksis i gang med uddannelse for at sikre 

kvalitet på det pædagogiske områder, hvor der opleves væsentlige rekrutteringsudfordringer. 
 

 

Fortsat behov for kompetenceudvikling i alle områder – både for at styrke de 

enkelte medarbejdere til opgaver i praksis, men ligeledes som et 

fastholdelseselement for den enkelte medarbejder. Skolen vurderer derfor at 

der i de kommende år vil være behov for efteruddannelse bredt 

 

 
 

13. For hvilken/hvilke FKB'er ses der udviklingstendenser ift. 

opkvalificeringsbehov? * 
 

 FKB 2222 

 

 FKB 2223 

11. Hvilke udviklingstendenser ses i jobområdet for FKB 2726 ift. 

beskæftigelsesudvikling? KLUB 

Her bedes I angive, om I ser særlige udviklingstendenser på jobområdet, som 

kan have betydning for beskæftigelsesudviklingen og dermed også efterspurgte 

AMU uddannelser. * 

 

Skolen har ikke denne FKB 

12. For hvilken/hvilke FKB'er ses der udviklingstendenser ift. 

opkvalificeringsbehov? * 

 
FKB 2222 

 

FKB 2223 

 

FKB 2272 

 

FKB 2877 

 

FKB 2726 



 

 FKB 2272 

 

 FKB 2877 

 

FKB 2726 

 

 

 

 

Se ovenstående besvarelse, som også gælder her 



14. Hvilke udviklingstendenser ses i jobområdet for FKB 2222 ift. 

opkvalificeringsbehov? 

Her bedes I angive, om I ser særlige udviklingstendenser på jobområdet, som 

kan have betydning for opkvalificeringsbehovet og dermed også efterspørgsel 

efter nye AMU uddannelser eller behov for revision af eksisterende AMU- 

uddannelser. * 

Se ovenfor 

 

 

 

 

 

15. Hvilke udviklingstendenser ses i jobområdet for FKB 2223 ift. 

opkvalificeringsbehov? 

Her bedes I angive, om I ser særlige udviklingstendenser på jobområdet, som 

kan have betydning for opkvalificeringsbehovet og dermed også efterspørgsel 

efter nye AMU uddannelser eller behov for revision af eksisterende AMU- 

uddannelser. * 

 

Se ovenfor 

 

 

 

 

 

 

16. Hvilke udviklingstendenser ses i jobområdet for FKB 2272 ift. 

opkvalificeringsbehov? 

Her bedes I angive, om I ser særlige udviklingstendenser på jobområdet, som 

kan have betydning for opkvalificeringsbehovet og dermed også efterspørgsel 

efter nye AMU uddannelser eller behov for revision af eksisterende AMU- 

uddannelser. * 

 

Se ovenfor 

 

 

 

 

 

 

17. Hvilke udviklingstendenser ses i jobområdet for FKB 2877 ift. 

opkvalificeringsbehov? 

Her bedes I angive, om I ser særlige udviklingstendenser på jobområdet, som 

kan have betydning for opkvalificeringsbehovet og dermed også efterspørgsel 

efter nye AMU uddannelser eller behov for revision af eksisterende AMU- 

uddannelser. * 

 

Se ovenfor



18. Hvilke udviklingstendenser ses i jobområdet for FKB 2726 ift. 

opkvalificeringsbehov? 

Her bedes I angive, om I ser særlige udviklingstendenser på jobområdet, som 

kan have betydning for opkvalificeringsbehovet og dermed også efterspørgsel 

efter nye AMU uddannelser eller behov for revision af eksisterende AMU- 

uddannelser. * 
 

Skolen har ikke denne FKB 



https://www.sevu.dk/sites/default/files/2023- 

01/Skema%20til%20indmeldelse%20af%20uddannelsesbehov.pdf 

Tema: Lokale indsatser for rekruttering gennem AMU 

FEVU ønsker, at AMU skal være et vigtigt redskab til at motivere og kvalificere ledige og brancheskiftere til at 

søge job på FEVU's område. 

 

I de næste spørgsmål spørges på den baggrund ind til jeres erfaringer med brug af AMU som et redskab til 

rekruttering til social- og sundhedsområdet og det pædagogiske område, samt jeres erfaringer med at 

anvende AMU-pakker som opkvalificering inden optag på EUD. FEVU har udviklet en fællesprøve til AMU- 

pakken "AMU-pakke til social- og sundhedsassistentuddannelsen", og FEVU arbejder lige nu på at udvikle 

fællesprøver for øvrige AMU-pakker. 

 

Hvis spørgsmål giver anledning til, at I vurderer, at udvalgte AMU-uddannelser skal revideres, eller der er 

behov for nye AMU-uddannelser, bedes I indmelde dette på nedenstående link: 

 

 

For SOSU OJ: 1  

20. Hvilke muligheder ser I for at følgende anvendes til rekruttering til 

jobområderne? 

Her bedes I beskrive de muligheder, som I vurderer, kan være med til at øge 

AMU aktiviteten med henblik på rekruttering til jobområderne for nedenstående 

tiltag. For AMU-pakkerne bedes I angive, hvilken AMU-pakke der er tale om fx 

AMU-pakke for social- og sundhedshjælper 

* 

Skolen er I dialog med flere kommuner om før-forløb for flere grupper af borgere, som 

enten står udenfor arbejdsmarkedet eller som ønsker at blive opkvalificeret til at kunne 

varetage ufaglært arbejde i praksis.  Der har både i 2022 og 2023 været igangsat forløb for 

flygtninge og indvandre samt ledige og flere er på vej. Håbet er, at disse forløb vil give øget 

tilstrømning til jobområderne både indenfor sosu og pædagogisk felt og søgning til 

uddannelserne.  

Skolen anvender ikke de færdigudviklede AMU pakker, der skolens samarbejdskommuner 

har særlige ønsker som pakkerne ikke imødekommer og det at pakkerne giver merit giver 

udfordringer – se mere nedenfor pkt. 25. 
 

 

 

21. Hvilke barrierer ser I for at følgende anvendes til rekruttering til 

jobområderne? 

19. I hvor høj grad anvendes AMU som led i en rekrutteringsindsats til en EUD 

uddannelse på skolen? 

Her bedes I angive ca. hvor stor en andel af den samlede AMU aktivitet I har haft 

i det seneste år, hvor AMU har været anvendt som et forforløb til EUD. Det kan 

være deltagere som ikke nødvendigvis har en faglært uddannelse på områderne, 

og hvor AMU anvendes som en introduktion til områderne for at deltagere 

senere rekrutteres på en af erhvervsuddannelser. * 

     

https://www.sevu.dk/sites/default/files/2023-01/Skema%20til%20indmeldelse%20af%20uddannelsesbehov.pdf
https://www.sevu.dk/sites/default/files/2023-01/Skema%20til%20indmeldelse%20af%20uddannelsesbehov.pdf


Her bedes I beskrive de barrierer, som I vurderer, kan være med til at mindske 

AMU aktiviteten med henblik på rekruttering til jobområderne for nedenstående 

tiltag. For AMU-pakkerne bedes I angive hvilken AMU-pakke der er tale om fx 

AMU-pakke for social- og sundhedshjælper. * 
 

PÅ AMU området er der mange regler, og derfor kan det være udfordrende hvordan AMU 

forløb kan sammensættes for flygtninge/indvandre samt ledige generelt. Der er også brug for 

et tæt samarbejde med praksis, så forløbene kan sammensættes i forhold til de muligheder, der 

er lokalt, men også de ønsker og behov som kommunerne har.  

Erfaringerne er også, at jobcentrene generelt ikke er informeret/opdateret godt nok på de 

særlige tilbud og mulighederne der er på SOSU skolerne (GF2+, GF2 online, forløb for 2 

sprogede mm). Ligeledes er der en udfordring med brancheskiftere med højere uddannelse, 

som dermed ligger udenfor AMU målgruppen.



22. Hvilke barrierer opleves der ift. at AMU bidrager til rekruttering på 

velfærdsområderne? 

Her bedes I beskrive de barrierer, som I vurderer AMU udgør, hvis AMU 

anvendes til at øge rekrutteringen til jobområderne. 

* 

 

Se ovenfor. Det er skolens forhåbning, at de førforløb og snuse forløb, som igangsættes kan inspirerer 

deltagerne til at søge videre på velfærdsuddannelserne. Reelt er der ikke lavet undersøgelser på, hvor 

mange der over en periode forbliver i ufaglært beskæftigelse eller søger ind på ordinær uddannelse. 
 

 

 

 

23. Har I haft særlige lokale indsatser ift. rekruttering gennem AMU til social- 

og sundhedsuddannelserne? 

Her bedes I beskrive jeres lokale indsatser, som I har iværksat for at øge AMU 

aktiviteten med henblik på rekruttering til social- og sundhedsuddannelserne. * 
 

 

Der har været og er før SOSU+ forløb samt Vil du i job-førforløb. Derudover har skolen i både 

Silkeborg og i Aarhus særlige forløb for ukrainske borgere i Danmark, som ønsker at arbejde indenfor 

SOSU området. Det påtænkes i den forbindelse at lave lignende forløb for andre etniske borgere, som 

har vist interesse for Ukrainermodellen, hvor deltagerne ansættes og er i arbejde under forløbet samt 

efter endt AMU uddannelse. 

 

24. Har I haft særlige lokale indsatser ift. rekruttering gennem AMU til den 

pædagogiske assistentuddannelse? 

Her bedes I beskrive jeres lokale indsatser, som I har iværksat for at øge AMU 

aktiviteten med henblik på rekruttering til den pædagogiske 

assistentuddannelse. * 

 

Forventningen er, at skolen på et tidspunkt opretter et pædagogisk opkvalificeringsforløb for ledige i 

forbindelse med oprettelse af PA EUV1 forløb, men det er ikke lykkes endnu. 

Forhåbningen er naturligvis, at deltagerne på AMU forløb på sigt får lyst til at tage en PA uddannelse, 

men at de på AMU forløbet får løftet deres kompetencer og kan varetage jobbet som 

pædagogmedhjælper. 

 

 

 



25. Hvilket behov ser I for, at dele af erhvervsuddannelserne på områderne kan 

tages gennem AMU? 

Her bedes I beskrive jeres behov for at udvide muligheden for at tage dele af 

erhvervsuddannelserne via AMU mhp. at understøtte et hurtigere løft fra 

ufaglærte til faglærte, og dermed bruge AMU som et fleksibelt led i 

rekrutteringen til erhvervsuddannelserne 

* 
 

 

 

Som sidste år vil skolen igen påpege, at ansættelsesforholdet kan gøre det svært at lave merit ind i 

hoveduddannelserne pga. logistikken ved EUD – hvad skal eleven lave i de uger, der er merit?/hvem 

betaler? 

Interessant, hvis der var AMU mål, som kunne give merit både i praktikken og i skoledelen. En 

udfordring er dog, at meritgivende moduler kan give en endnu mere fragmenteret/differentieret optag 

og forløb på uddannelserne, hvilket kan komplicere uddannelsesforløbene yderligere og kan måske 

have negative konsekvenser for kvaliteten.



26. Hvordan vurderer I de nuværende AMU uddannelsers potentiale for at 

understøtte deltagernes sproglige kompetencer? 

Her bedes I beskrive, hvordan I vurderer de nuværende F/I AMU uddannelsers 

potentiale for at understøtte deltagernes sproglige kompetencer, 

oplæringsvejleder kompetencer og faglige metoder, samt evt. kobling mellem F/I 

AMU uddannelserne og FVU dansk. 

* 
 

Koderne understøtter deltagernes sproglige kompetencer godt, og når de kombineres med 

introduktion til et brancheområdet giver det en god synergi, da sprogundervisningen understøtter den 

faglige undervisning.  

 

 

27. Hvilke barrierer opleves der ved de nuværende AMU uddannelsers 

potentiale for at understøtte deltagernes sproglige kompetencer? Og ser I 

behov for nye muligheder? 

Her bedes I beskrive, hvilke barrierer I oplever ved de nuværende F/I AMU 

uddannelsers potentiale for at understøtte deltagernes sproglige kompetencer, 

oplæringsvejleder kompetencer og faglige metoder. Desuden bedes i angive, om 

I ser et behov for nye muligheder og evt. komme med forslag hertil. 

Intet at bemærke 

* 

28. Hvad kan FEVU gøre for, at AMU bliver et bedre redskab til rekruttering til 

jobområderne? 

Her har I muligheden for at uddybe øvrige tiltag for at øge rekruttering. 

* 
 

 

Som udgangspunkt er der de AMU tilbud, der skal være. Udfordringen er, at der fortsat ikke er mange 

ledige at rekrutterer til velfærdsuddannelserne bredt.  

Skolen oplever, at både fagbevægelse og arbejdsgivere ser på efteruddannelse og introforløb som led 

i en aktiv fastholdelses- og beskæftigelsespolitik. 

 

Skolen vil gerne på vegne af både LUU SOSU og LUU Pæd påpege, at de udsendte spørgeskema er 

svært at svare på, da spørgsmålene ikke altid giver mening for repræsentanterne i LUU. Spørgsmålene 

er til tider meget inforstået og der mangler generelt en viden, forståelse og indsigt i AMU systemet for 

at kunne svare på spørgsmålene i den form som er angivet i spørgeskemaet. Skolen vil gerne gå med i 

arbejdsgruppe, når lignende undersøgelse skal laves i 2024. 

 

Dette indhold er hverken oprettet eller påtegnet af Microsoft Corporation. De data, du indsender, sendes til ejeren af 

formularen. 
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